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Krepimo zavest
Na konstitutivni seji delavskega sveta naše delovne organizacije 

je glavni direktor dipl. inž. Marko Kržišnik spregovoril o gospo
darskem položaju in delovnih načrtih organizacije za prihodnje.

Litostroj je že nekaj let nazaj 
Polno zaseden z delom, kar je 
seveda za proizvodnjo in delovno 
skupnost bistvenega nomena. 
Zavedati se moramo, da traja 
proizvodnja investicijske opreme, 
kakršno izdelujemo mi, od enega 
do treh le ter zahteva visoko stop
njo usposobljenosti delavcev ter 
tudi visoko stopnjo tehnike in 
tehnologije. Kako pomembne us
pehe smo dosegli v zadnjih nekaj 
letih, nam pričata montaži tur
bin v Keniji in Tanzaniji. S pra
vočasnim spuščanjem v pogon in 
z upoštevanjem najvišjih dosež
kov tehnike smo prekosili sami 
sebe. Pri izvajanju teh del so 
nam tuji strokovnjaki izrekli

ko je ves kapitalistični svet v 
veliki gospodarski krizi, pogoji 
investiranj zelo zaostreni. Zato 
je za nas izredno pomembno, da 
tesno sodelujemo z bankami, 
kajti le tako bi postali kreditno 
močnejši, s tem pa bi laže kon
kurirali na mnogih področjih.

Lahko trdimo, je podčrtal glav
ni direktor Litostroja, da v celoti 
sledimo temeljnim zahtevam gos
podarjenja. Zavedati se moramo, 
da marsikdo ocenjuje uspešnost 
gospodarjenja le na podlagi 
ostanka dohodka, kar vsekakor 
diši po ozkih podjetniških inte
resih. Gotovo je, da stopnja do
bička ne more biti objektivno 
merilo uspešnosti, saj lahko neka

usmerili v oblikovanje in orga
niziranje temeljnih organizacij 
združenega dela povsod tam, kjer 
so objektivne možnosti.

Tako za Litostroj kot za celo
kupno jugoslovansko gospodar
stvo je izrednega pomena obli
kovanje novega petletnega načr
ta 1976-1980. V tem načrtu bomo 
še bolj kot doslej poudarili mo
dernizacijo in sodobnejšo oprem
ljenost proizvodnje. Na tržišče 
bomo poslali nove proizvode, ki 
jih zaenkrat še razvijamo, proiz
vodnjo bomo povečali, prav tako 
Pa bomo povečali število proiz
vodnih delavcev. Tudi v prihod
nje bomo odvajali še več sred
stev za gradnjo stanovanj in 
drugih objektov družbenega stan
darda.

Letos jeseni bomo praznovali 
petindvajsetletnico samouprav
ljanja in pravilno je, da jo pro-

Množična udeležba na proslavi, ki je bila ob 30. obletnici, dokazuje, da so prireditve na terenu zelo
zaželene

•tuiogo komplimentov, kar je ok- 
repilo naš ugled. To pa se bo v 
prihodnosti Litostroju prav goto
vo obrestovalo. Priznati pa mo
ram tudi, da smo ob pogonu agre
gata v HE Varaždin zaradi majh
ne zamude slišali grajo. Toda ob 
tej priložnosti naj poudarim, da 
grajajo samo tisti, ki se ne zave
dajo, koliko prizadevanj je bilo 
Potrebno In je še potrebno za 
Proizvodnjo tako zahtevnih ob
jektov, kot jih izdelujemo mi.

Naj povem, da smo v letošnjem 
letu polno zasedeni z delom, a 
tudi za leto 1976, 1977 ne kaže, da 
bi konjuktura upadla. Vedeti mo
ramo, da smo že v prvih štirih 
mesecih letošnjega leta sklenili 
za preko 45 milijard dinarjev no
vih pogodb.

Seveda pogodbe ne pokrivajo 
naših proizvodnih področij pro
porcionalno, kar nam povzroča 
manjše težave, ki jih skušamo 
°dpraviti na ta način, da dajemo 
proizvodnim obratom, ki so sla
bo založeni z delom, delo iz dru
gih sorodnih vej.

Polovico svojih izdelkov pro
damo na domačem tržišču, polo
vica pa gre v izvoz. Ta politika, 
zastavili smo si jo že pred leti, 
se je pri nas pokazala kot zelo 
uspešna. S svojimi izdelki smo 
Prodrli že na vsa področja In ta
ko Izvažamo v države tretjega 
sveta, v države SEV in na zahod. 
Ker gradijo vsepovsod, tako na 
vzhodu ali na zahodu, potrebu
jejo povsod investicijsko opre
mo. Naj dodamo, da so danes,

delovna organizacija zaradi še 
dokaj neurejenih tržnih razmer 
(trenutna konjuktura) pobere 
ves dobiček na račun visokih cen 
in drugih ugodnosti. Pri nas v 
Litostroju vlagamo v kadre, v 
nove stroje, v stanovanja, krepi
mo družbeni standard, kar ne
dvomno pomeni, da je naš osta
nek dohodka dobro naložen.

Litostroj postaja trdna in ho
mogena delovna organizacija. No
vi ustavni odnosi, ki se kažejo 
v poglobljenem in vse uspešnej-

A
šem gospodarjenju v temeljnih 
organizacijah, nam prinašajo no
ve in vse bolj zahtevne naloge. 
V bližnji prihodnosti moramo 
vse naše družbeno politične sile

slavimo predvsem delovno. Po
trebno je bolj krepiti zavest vseh 
delavcev v tem smislu, da pripa
dajo delovni organizaciji, ki je 
homogena in trdna, je končal 
svoj govor glavni direktor naše 
delovne organizacije.
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V ROKAH MLADIH JE PRIHODNOST
Prav v mesecu, ko praznujemo 30. obletnico zma

ge naših narodov nad fašizmom in pred dnevom mla
dosti ter Titovim rojstnim dnevom, je primerno, da se 
zavedamo, da se je Tito kot revolucionar, mislec in 
borec ter predvsem kot človek, ki je vselej, tudi v naj
težjih trenutkih delil z ljudstvom njegovo usodo, za
vedajoč se, koliko vojne ogrožajo graditev boljšega 
in pravičnejšega življenja, v svojih govorih in nastopih 
vedno vračal k veliki in pereči temi našega časa — 
k miru.

In prav zato, ker je Tito posvetil največ svojih 
sil ohranitvi miru na svetu, si je izbral predvsem mla
de ljudi, ki jim zaupa in verjame v njihovo zagnanost, 
energijo in voljo do dela ter učenja, saj pravi v svoji 
poslanici svetovnemu festivalu mladine v letu 1959 
takole: »Sodobni položaj mora skrbeti vse tiste, ki se 
iskreno bojujejo za mir, predvsem mladi rod, ki teži 
in se bojuje za uresničenje idealov lepe in pravič
nejše ureditve človeštva ter sanja o človeški sreči in 
blaginji. Vselej doslej, kadar je M mir resno ogrožen, 
sc ga najbolj vneto branili prav mladi ljudje. Vi, ki se 
pred vami danes odpira življenje, ste zainteresirani, 
da ga preživite v mirnem in ustvarjalnem delu in ne 
dovolite, da bi zgorel v ognju vojne.«

Mladi so se po zmagovitem koncu druge svetov
ne vojne med prvimi lotili obnove skoraj docela poru
šene domovine, z vnemo so pričeli z mladinskimi de
lovnimi akcijami, ki so neprecenljive vrednosti za iz
popolnjevanje mladega človeka, z delovno zavestjo 
so z ramo ob rami svojih starejših tovarišev pričeli 
graditi naš samoupravni sistem in se na ta način v 
duhu nove ustave kalijo za še boljši, za še uspešnej
ši jutrišnji dan.

Mladi Jugoslovani obljubljajo svojemu vzorniku, 
graditelju naše domovine, za katero so se pripravljeni 
boriti in žrtvovati, da bodo po svojih najboljših mo
čeh in sposobnostih izpolnjevali vse naloge, ki še sto
je pred njimi in da bodo sledili svetlemu vzgledu Tito
vega življenjskega dela.

Novoizvoljeni člani DS
Na volitvah, ki so bile 15. 4. 

1975 smo izvolili nov Izvršilni od
bor, polovico novih delegatov v 
delavski svet podjetja in polovi
co novih članov v delavski svet 
TOZD in SSP

Sestava Delavskega sveta pod
jetja je sledeča:

TOZD Pl:
Černivec Franc, Brank Peter, 

Kostevc Franc, Hranjec Ivo, Ka- 
rada Peter, Berginc Alojz, Kolar 
Franc, Celarc Marko, Maričič 
Ivan, Lovše Anton.

TOZD FI:
Nadlišek Leopold, Trontelj Bra

ne, Sajevec Pavel, Čepuron Mir
ko, Jakopič Vladimir, Dimnik Ja
nez, Gornik Karol, Avbelj Jože, 
Rudi Katel, Krafogel Stane.

TOZD IVET:
Pihler Oskar, Zupančič Alojz, 

Pavli Alojz, Sigulin Marjan, Že- 
rovnik Ladislav, Papež Anton, Čo
pi Franc, Pirih Leopold, Cafuta 
Alojz.

TOZD ZSE:
Cigale Karolina, Dadič Ivan, 

Gelemanovič Matej, Burič Ante, 
Grošelj Sonja.

TOZD LINT:
Rojina Majda, Feguš Mirko.
TOZD SE:
Žagar Valentin, Kristič Vladko, 

Palačkovič Ljubo, Jamšek Franc, 
Merklin Ernest, Polh Franc, Per
me Simona, Tomšič Janez.

DS SSP:
Gorenc Jože, Arko Karel, Brat

kovič Henrik, Hajdrič Majda, 
Prvinšek Janez, Grudner Mila, 
Kabaj Vinko, Hrastar Ivan.

TOZD ICL:
Šmid Stane, Mušič Gojko, Ža

lec Alojz, Mažgon Albert, Gašper
lin Jože.

DSP je enoglasno izvolil za 
predsednika Delavskega sveta 
podjetja tov. ing. NADLIŠEK 
Leopolda, dolgoletnega člana na
šega kolektiva, zaposlenega v 
Planski operativi TOZD FI.

Za namestnika predsednika 
DSP pa je bil enoglasno izvoljen 
tov. ing. BRATKOVIČ Henrik, za
poslen v delovni skupnosti skun- 
nih služb podjetja.

V nadaljevanju seje so bile iz
voljene naslednje komisije delav
skega sveta podjetja:

Komisija za prošnje in pritož
be s predsednikom Kabajem Vin
kom iz Pl

Komisija za prevzem in izloči
tev osnovnih sredstev s predsed
nikom Hrastarjem Ivanom iz 
SSP
Komisija za odpis nekurantne- 
ga materiala s predsednikom 
Bergincem Alojzem iz Pl 

Komisija za polivale in odliko
vanja s predsednikom Da Damo- 
som Kosto iz SSP 

Komisija za splošni ljudski 
odpor s predsednikom Kržišni
kom Markom iz SSP 

Komisija za stabilizacijske uk
repe in racionalizacijo poslova
nja s predsednikom Letnarjem 
Borisom iz SSP.
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Kje bomo letos letovali
V letošnji sezoni bodo člani na

šega kolektiva in njihovi svojci 
lahko letovali v Fiesi, Moščenlškl 
Dragi, Premanturi pri Puli Inna 
Soriški planini. Lastniki šotorov 
bodo lahko organizirano in ce

neno letovali v kampu »METAL
NE« v Poreču. Kljub temu, da 
so člani kolektiva prijavnice že 
oddali, pa za morebitne zamud
nike še enkrat objavljamo cenik, 
navodila in nekatera pojasnila:

Vse prijavnice morajo biti iz
polnjene natančno, saj jih sicer 
ne bomo upoštevali.

Novost v letošnji sezoni je po
godbeno sodelovanje s Carava- 
nmg naseljem Runke v Preman
turi, ki je last podjetja ARENA- 
TURIST iz bližnje Pule. Tu ima
mo v zakupu avtocamp prikolice 
z dvema in tremi ležišči. V vsaki 
prikolici je na razpolago še po
možno ležišče, hladilnik, plinski 
štedilnik (za pripravo mleka za 
otroke) ter nekaj posode. Prikoli
ce so razporejene tik ob obali v 
prelepem borovem gozdičku. Sa
mo naselje z restavracijo oz. je
dilnico pa je zelo urejeno. Neka
teri naši delavci so tu poskusno 
letovali že lani, imeli so celo to 
ugodnost, da so lahko najeli sa
mo ležišča, kar pa letos žal ni 
mogoče.

Zamenjavo z Rabom smo iz 
več razlogov opustili. Podgoraje 
našim delavcem predaleč, pa so 
nas razni vzroki privedli do te
ga, da smo letovanja v letošnji 
sezoni bolj skoncentrirali. Upa
mo, da bomo tako našim dopust
nikom omogočili izpolniti glavne 
želje, predvsem pa jim želimo 
lepega vremena in prijetnega 
počutja. K. S.

1. Cene v Fiesi in na Soriški planini

a) člani kolektiva in naši upokojenci din 60,00
b) družinski člani — zaposleni din 85,00
c) družinski člani — nezaposleni din 60,00
d) drugi gostje din 85,00
2. Cene v Moščeniški Dragi 
sobe v zidanem objektu
a) člani kolektiva in naši upokojenci din 65,00
b) družinski člani — zaposleni din 90,00
c) družinski člani — nezaposleni din 65,00
d) drugi gostje din 90,00
vveekend hišice
a) člani kolektiva in naši upokojenci din 60,00
b) družinski člani — zaposleni din 85,00
c) družinski člani — nezaposleni din 60,00
d) drugi gostje din 85,00

3. Cene v Premanturi — Caravanig naselje Runke
a) člani kolektiva in naši upokojenci din 71,00
b) družinski člani — zaposleni din 95,00
c) družinski člani — nezaposleni din 71,00
d) drugi gostje din 95,00

Delegatska skupščina
V četrtek, 8. maja, so se na konstitutivni seji sestali novoizvolje- 

ni delegati delavskega sveta naše delovne organizacije. Seje so se 
udeležili tudi delegati prejšnjega sestava, družbeno-poUtični in dru
gi vodilni delavci iz Litostroja.

Današnja seja delavskega sveta ni navadna seja, je uvodoma po
udaril dosedanji predsednik Karol Gornik, pač pa je svečanost, ko sl 
stari in novi delegati predajo pomembne samoupravne dolžnosti.

Vsebina in vloga delavskega sveta OZD je po uveljavitvi ustav
nih določb in dopolnil doživela spremembe. Delavski svet je prav
zaprav delegatska skupščina, katere naloge izhajajo iz samoupravne
ga sporazuma o združitvi TOZD in statuta OZD Litostroj. Vsebina 
dela se zrcali predvsem v usklajevanju delovnih programov in inte
resov TOZD zato, da bi delovni kolektiv kot celota dosegal kar naj
boljše rezultate. Naša naloga je torej uveljavljanje širšega interesa 
delavcev v združenem delu.

Dodatna navodila 
Otrokom do 7 let starosti, ki 

ne potrebujejo svojega ležišča, 
se pri zmanjšanem obroku hrane 
v Fiesi, Sorici in Moščeniški Dra
gi zniža penzion za 40 %.

Otroci do 7 let starosti imajo 
v Premanturi 30 % popusta pi 1 
penzionskih storitvah. Za otroke

Soriška planina 
Fiesa
Moščeniška Draga 
Premantura

Zamenjave gostov v Fiesi in 
Moščeniški Dragi so vsakih se
dem dni in to vsak petek, v Pre
manturi pa vsakih 10 dni. Dote
danji gostje zaključijo s kosi
lom, novi pričenjajo z večerjo.

Prijavnice za dopust dobijo vsi 
člani kolektiva v tajništvu svoje 
TOZD oziroma sektorja.

Znesek za letovanje mora in
teresent vplačati najkasneje 14 
dni pred nastopom letovanja. Ce 
vplačilo ni izvršeno do tega časa, 
je prijavnica razveljavljena. Z 
vplačilom se prijava šteje kot 
dokončna, nepreklicna in obvez
na za obe strani.

Kdor predvidenega letovanja 
ne izkoristi in ga vsaj 14 dni pred 
rokom oziroma pred nastopom 
ne odjavi na referatu za počit
niške domove, telefon 263, mu 
vrnemo samo 50 % vplačanega 
zneska. Izjema je le odjava za
radi višje sile.

Pri razporejanju Interesentov 
v počitniške domove in delitvi 
sob veljajo določila, ki jih je po
trdila konferenca sindikata.

Prednost pri razporeditvi ima
jo naslednji prijavljene!:

a) prijavljene!, ki dalj časa ni
so izkoristili regresa v naših po
čitniških domovih.

b) osebe, ki delajo na zdrav
stveno ogroženih mestih,

c) osebe, ki imajo kolektivni 
dopust,

d) starši, ki imajo šoloobvezne 
otroke,

e) pri enakih pogojih upošteva
mo tudi čas zaposlitve v OZD 
Litostroj.

Razporejanje interesentov po 
domovih in sobah se opravi po 
28. maju, zato imajo vse prijave, 
prispele, do tega dne, enako velja
vo. Po tem datumu prispele pri
jave bomo upoštevali le, če bo 
v domovih prostor.

Za prevoz v domove in nazaj 
skrbi vsak sam.

Napotnica velja le za tiste ose
be, ki so na njej vpisane. Vsi dru
gi bodo sprejeti le, če bo pro
stor in če bodo takoj doplačali 
razliko do polne cene, ki je dolo
čena v ceniku.

Če gost prekine letovanje in ta
ko ne Izkoristi vseh plačanih pen-

do 7 let, ki imajo v hišicah do
datno ležišče in nimajo penzion- 
ske prehrane, je ležišče brezplač
no. Vse hišice so 2 in 3 postejne 
z možnostjo dodatnega ležišča.

Ugodnosti nižjih cen pod toč
ko a in c veljajo za vse dopust
nike do največ 10 dni, ne glede na 
kraj letovanja.

vse leto
od 27. 6. 1975 do 12. 9. 1975
od 13. 6. 1975 do 12. 9. 1975
od 20. 6. 1975 do 1. 9. 1975

zionov, nima pravice do povrači
la za neizkoriščene dneve.

V cenah penziona ni vračuna
na turistična taksa.

Obvestila o razporeditvi bo 
TOZD ZSE vročila interesentom 
do 5. 6. 1975.

V novem sistemu planiranja so 
delavci in delovni ljudje v te
meljnih organizacijah združene
ga dela nosilci procesa samo
upravnega planiranja gospodar
skega in socialnega razvoja. Kot 
neposredni nosilci upravljalske 
funkcije so temeljne organizacije 
združenega dela samostojno spre
jele na zboru delovnih ljudi dne
1. 3. 1975 »Predlog srednjeročne
ga gospodarskega načrta za ob
dobje 1976 — 1980«.

Sprejeti predlog je bil podlaga 
za sestavo »Minimum kazalcev«, 
katerega je pripravil Zavod za 
planiranje SR Slovenije po Urad
nem listu SFRJ (št. 28, 23. maja 
1974) in je namenjen ter prire
jen predvsem za lastne potrebe 
temeljnih organizacij združenega 
dela, hkrati pa za potrebe orga
nizacij, v katerih se le-te povezu
jejo.

Minimum kazalcev predstavlja 
strokovno tehnično razdelavo 
razvoja, s katerim se poizkuša 
oblikovati čimbolj konzistentno 
celoto podatkov, z nujnimi rela
tivnimi kazalci pa olajšati mož
nost logične kontrole glede sklad
nosti podatkov in omogočiti pri
merjave z drugimi organizacija
mi. Ti podatki so lahko koristen 
pripomoček, zlasti še za razne 
primerjave z drugimi nosilci in 
daje mnoge elemente za usklaje
vanje.

Prednost teh kazalcev je v tem, 
da so enotni tako po vsebini, kot 
po načinu ugotavljanja in pri
pravljeni za mehanografsko ob
delavo.

V metodološkem pogledu je v 
»Minimumu kazalcev« čimbolj 
dosledno izpolnjena logika, ki ve
lja za knjigovodske in statistične 
podatke, da bi bilo tako omogoče-

Naše družbeno-politično delo 
je bilo v preteklem obdobju iz
redno pestro, saj smo na 23 red
nih in 7 izrednih sejah aktivno in 
ustvarjalno posegali na vsa po-

no celotno oblikovanje kazalcev 
in da bi bilo čim manj nejasno
sti.

Minimum kazalcev je razdeljen 
na 11 skupin in sicer obsega:

— zaposlenost (število delav
cev, izobrazba, poklicna usposob
ljenost ...)

— kazalci učinkovitosti (renta
bilnost, produktivnost, koeficient 
obračanja obratnih sredstev, iz
menski koeficient...)

— sredstva (osnovna sredstva 
in obratna sredstva ...)

— celotni dohodek in delitev 
(realizacija, materialni stroški, 
amortizacija, osebni dohodki, 
skladi...)

— prispevki in davki iz dohod
ka

— prispevki in davki iz oseb
nih dohodkov (sredstva za skup
no in splošno porabo...)

— lastne dejavnosti družbene
ga standarda (stanovanjska iz
gradnja, izobraževanje, regresi za 
dopuste, prehrano, počitniške do
move, izobraževanje, varstvo ot
rok, kultura, fizkulturna aktiv
nost ...)

— pregled investicij (gospodar
ski in družbeni standard, novo
gradnje, rekonstrukcije, moder
nizacija ...)

— bilanca investicijskih sred
stev (viri sredstev, angažiranje 
sredstev...)

— realizacija proizvodov in sto
ritev

— pregled energije, važnejših 
surovin in repromateriala

Vseh kazalcev je 180, kateri 
precizno opredeljujejo poslova
nje posameznih temeljnih organi
zacij združenega dela in podjetja 
kot celote.

Vse temeljne organizacije zdru
ženega dela so skupno s Plan-

dročja družbenega življenja in 
dela v tovarni. Prav gotovo smo 
imeli pri svojem delu tudi teža
ve, ki izhajajo predvsem iz me
tod in postopkov, ki jih uporab-

skim birojem sestavile in odgo
vorile na zahtevane podatke. Dne
1. 4. 75 smo »Minimum kazalcev« 
predali preko Občinske skupšči
ne šiška Zavodu za planiranje 
SR Slovenije za nadaljnjo obdela
vo. S strani oddelka za gospodar
stvo Občinske skupščine Šiška 
smo bili pohvaljeni za kvalitetno 
in pravočasno oddajo zahtevanih 
»Minimum kazalcev«.

Namen teh kazalcev je pred
vsem v tem, da informira vse 
faktorje v procesu samouprav
nega planiranja o prvih projek
cijah, globalnih dimenzijah raz
voja in najpomembnejših nalo
gah. Takšna informacija je vsem 
nosilcem koristna zaradi lastne
ga načrtovanja v temeljnih or
ganizacijah združenega dela.

Izdelani »Minimum kazalcev« 
je specifičen za vsako temeljno 
organizacijo združenega dela ven
dar vsklajen s statusom delovne 
organizacije Litostroj. Nadaljnja 
naloga temeljne organizacije 
združenega dela je, da prouči iz
delani »Minimum kazalcev«, ga 
eventuelno s samoupravnimi spo
razumi dopolni za realnejšo do
sego predvidenih ciljev. S tem pa 
pripravi podlago za nadaljnje us
klajevanje v okviru delovne orga
nizacije ter širše družbene skup
nosti za drugo fazo usklajevanja, 
ki bo v mesecu septemtiru tega 
leta. Na ta način bomo postopno 
na podlagi globalnih ocen in kon
kretnih dogovorov v temeljnih 
organizacijah združenega dela do
govorno in sporazumno oprede
lili srednjeročni plan 1976-1980 
organizacije združenega dela Li
tostroj, ki naj bi bil podlaga za 
bodoče delo vseh nastopajočih 
v proizvodnem procesu.

Planski biro

Ijamo pri samoupravnem odloča
nju in usklajevanju. Način ob
ravnave aktov in predlogov ter 
sklepov postaja vse zahtevneši 
in bolj zapleten, pri aktivnem 
oblikovanju samoupravnih odlo
čitev in politike gospodarjenja 
pa je udeleženo vse več delavcev.

V prihodnje bomo na podlagi 
dosedanie prakse naše odločitve 
še bolj sinhronizirali, tako da bo
do le te dejansko odraz intere
sov in teženj delavcev celotnega 
kolektiva, še posebej pa je po
membno dejstvo, da vse bolj kre
pimo temeljne organizacije zdru
ženega dela, kjer morajo delavci 
dobiti večji in bolj odločujoč 
vpliv. Ob tem ne smemo pozabi
ti na izredno vlogo, ki so jo ime
le in jo še imajo družbeno poli
tične organizacije, ki so gonilna 
sila našega razvoja.

V preteklosti smo v težavnih 
in zaostrenih pogojih gospodar
jenja dosegli dobre gospodarske 
rezultate. Za nas je izredno po
membno to, da smo v veliki me
ri obnovili in modernizirali stroj
ni park. Tudi načrti nadaljnje 
modernizacije in novih investi
cij kažejo na to, da bo naša pro
izvodnja vse bolj učinkovita, vse 
večja in vse bolj moderna. Naši 
izdelki so kvalitetni in ustrezajo 
kupcem tako doma kot v tujini. 
To pa nam daje lepe možnosti 
za to, da bomo v prihodnje do
segali še boljše rezultate.

Ob koncu svojega izvajanja se 
je predsednik Gornik zahvalil 
vsem delegatom, ki jim je pre
tekla mandatna doba ter pohva
lil tesno in konstruktivno sodelo
vanje članov delavskega sveta z 
družbeno političnimi organizaci
jami ter vodstvom delovne orga
nizacije.

Predsednik volilne komisije, 
dipl. iur. Milan Seme je v nada
ljevanju seje podal poročilo vo
lilne komisije. Volitve so bile to 
pot dobro organizirane, na njih 
pa je udeležba 85 % (Podrobno 
poročilo je bilo objavljeno že v 
prejšnji številki našega časopisa)-

Marjan Trobec, predsednik ka
drovske komisije pri Svetu zve
ze komunistov, je delegatom 
predlagal novega predsednika in 
podpredsednika delavskega sve
ta ter predsednike in člane stal
nih komisij pri delavskemu svetu 
delovne organizacije.

Za novega predsednika delav
skega sveta OZD Litostroj so de
legati soglasno izvolili Leopolda 
Nadliška iz TOZD finalisti, za 
podnredsednika na Henrika Brat
koviča iz skupnih služb.

O gospodarskem položaju in 
delovnih načrtih naše delovne or
ganizacije je spregovoril dipl- 
ing. Marko Kržišnik, direktor na
še delovne organizacije.

Domovi so odprti:

Del srednjeročnega načrta
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Samoupravna preobrazba
Predstaviti novega predsednika delavskega sveta naše delovne 

organizacije je prijetna, a obenem tudi težka naloga. Tovariš Leo
pold Nadlišek je pravi Litostrojčan. V času vojne je kot pionir in 
sin delavske družine pomagal v partizanskih akcijah, kot mladinec 
pa se je prišel šolat k nam v iitostrojsko šolo. Postal je strojni klju
čavničar, delal pri montaži prvih turbin, bil aktiven v mladinski or
ganizaciji in sprejeli so ga v Zvezo komunistov. Napredoval je tako, 
kot je rasla socialistična družba. Svoio prakso je dopolnjeval s teo
rijo, končal tehniško srednjo šolo strojne stroke in postal tehnolog. 
Pot, ki jo je prehodil, prav gotovo ni bila lahka. Delo, dom, družina, 
samoupravne in družbene naloge, študij.

Poleg že naštetega je končal tudi višjo šolo za organizacijo dela 
v Kranju in postal inženir organizacije dela. Danes opravlja odgo
vorno nalogo kot vodja planske operative v TOZD FI.

»Težko sem se odločil prevzeti 
tako odgovorno, a obenem tako 
častno nalogo. Danes je vloga 
predsednika delavskega sveta 
povsem drugačna od one pred 
leti. Delavski svet ima nalogo 
koordinirati in usklajevati odno
se med TOZD in službami, odlo
čati o stvareh, ki so pomembne 
za vse nas. Uspešno delo delav
skega sveta je odvisno predvsem 
od prizadevanja delegatov, od 
njihove politične zrelosti in od
govornosti ter od enotnosti vak- 
ciii. Pomembno je sodelovanje 
komisij in izvršilnega odbora. 
Predsednik je samo prvi med 
enakimi«, tako razmišlja novi 
predsednik naše delovne organi
zacije.

»Pri nadaljnjem oblikovanju 
temeljnih organizacij nas čakajo 
še zelo pomembne naloge. Pov
sod, kjer so dani pogoji, mora
mo ustanoviti TOZD in poiskati 
konstruktivne rešitve. TOZD naj 
bo ekonomsko upravičen, naj 
ima ustrezno organizacijsko ob
liko in primerne kadre. Ustavna 
načela nam sicer govore o tem, 
da se TOZD oblikujejo v smislu 
zaključenih proizvodnih proce
sov, toda dejavnost Litostroja 
nam tega v celoti ne dopušča, za
to moramo rešiti koordinacijske 
probleme in se še bolj funkcio
nalno povezati.

Izobraževanje delegatov je za 
naš samoupravni sistem zelo po
membno. saj zavisi od usposob
ljenosti delegata, kako bomo 
uresničevali delegatska razmerja. 
Delegati morajo biti s svojim

jedrom v stalnem stiku. Izbolj
šati j"e potrebno obveščanje in ko
municiranje med bazo, delega
tom in DS. Dosedanja praksa 
žal ne nudi dovolj jamstva za to, 
da bi bil sleherni delavec ustrez
no vključen v tekoče razprave 
in odločanje o vseh pomembnej
ših stvareh, ki se tičejo tudi de
lavca. Vse prevečkrat razpravlja
mo o istih problemih na raznih 
sestankih in v aktivih, zato bi bi
lo nujno treba postopek dopol
niti.

Komisije pri DS bodo izdelale 
programe dela, ki naj bodo izraz 
aktualnih in konkretnih nalog. 
Posebne naloge imajo predvsem: 
Komisija za inovacije, komisija 
za stabilizacijske ukrepe in raci
onalizacijo poslovanja, komisija 
za splošni ljudski odpor in komi
sija za odlikovanja ter pohvale.

Menim, da je edino pravilno, 
da se planiranje proizvodnega 
procesa po TOZD koordinira s 
skupnim planom OZD tako, da 
bodo službe in TOZD stremeli za 
skupnim ciljem. Zavedajmo se, 
da je realizacija proizvodnje od
visna od nas vseh. Dosedanje iz
kušnje žal dokazujejo, da imamo 
včasih vse premalo posluha za 
končno finalizacijo. Res pa je, da 
so temu krivi tudi objektivni 
vzroki, katerim pa moramo v 
prihodnje posvetiti več skrbi.

Litostroj je tako v domovini 
kot v tujini sklenil razne pogod
be, na katere smo lahko upravi
čeno ponosni. Seveda bi bili us
pehi še mnogo večji, če bi uspeli 
zmanjšati kasnitve dobavnih ro

kov, ki so boleča rana v našem 
poslovanju. Samo če bomo ter
minsko disciplino upoštevali v ce
lotnem procesu, bomo lahko za
gotovili normalen ciklus izdelave.

V razpravi imamo predlog pra
vilnika za uveljavitev minulega 
dela. Ta problematika zahteva od 
vseh delavcev zrelo samoupravno 
socialistično zavest, zrel pristop 
in solidarnost pri uveljavljanju 
nove kategorije dohodka. Prav 
takšno naj bi bilo izhodišče za 
nadaljnje razprave o delitvi oseb
nih dohodkov (ki se bodo začele 
letos jeseni). Posebno vlogo mo
rajo pri tem odigrati družbeno 
politične organizacije in delegati 
delavskih svetov, saj lahko prav 
oni najbolj prispevajo k nadalj
njemu razvoju samoupravnih 
proizvajalnih odnosov, je končal 
Leopold Nadlišek, novi predsed
nik DS podjetja Litostroj.

J. Elikan
Novi in stari predsednik centralnega delavskega sveta. Novi pred

sednik Leopold Nadlišek je drugi z leve

Korak naprej pri montaži turbin
V montažni dvorani našega 

podjetja se je v lanskem letu 
marsikaj spremenilo, saj je lah
ko vsak, ki sodeluje pri izdelavi 
turbin in se zanima za potek de
la na tem področju, opazil, da so 
turbino za H E Varaždin monti 
rali, a zmontirali je niso. Kos za 
za kosom so jo vozili iz tovarne. 
Kosi so se med seboj prilagoje- 
vali, nismo pa imeli priložnosti 
videti turbine zmontirane v ce
loti, kot je bila to navada pri 
vseh do sedaj izdelanih kaplano- 
novih turbinah v Litostroju.

Sprememba v tehnologiji mon
taže.

Zaradi rokovnih težav pri do
bavi opreme in velikega pritiska 
naročnika za čimprejšni priče
tek del montaže turbin na HE 
Varaždin smo se pred letom od
ločili, da bomo pričeli s spre
menjenim postopkom izdelave in 
montaže v tovarni in na terenu. 
Dobro premišljen in vestno izde-

POHOD TOVARIŠTVA
Tudi mladina naše delovne 

skupnosti se je ob 30. obletnici 
udeležila tradicionalnega poho
da po poteh tovarištva in spo

minov, ki je bil 10. maja 1975. 
leta. Po zboru pred AMZ Slove
nije smo ob 7,30 odšli na štart
no mesto, ki je bilo v Tolstojevi

ulici. Po oddaji kuponov smo kre
nili na pot. Pohod smo začeli ve
selo razpoloženi. Že kmalu nato 
nas je začelo jutranje sonce moč
neje ogrevati in pokazali so se 
prvi znaki utrujenosti. Pot nas 
je peljala tudi mimo Litostroja, 
naše delovne skupnosti, a že na 
začetku Djakovičeve ulice smo 
bili zelo razigrani. Prispelo je 
tudi »okrepčilo«. Skozi Mostec 
smo peli revolucionarne pesmi, 
a čeprav nas ni bilo veliko, 110 
po številu, smo bili kar se da gla
sni. Utrujenosti ni bilo več čutiti. 
Pri tem je veliko pomagalo okrep
čilo in hlad, ki ga je bilo v Mo
stecu kar dovolj. Ko se je začelo 
drevje redčiti, smo spet čutili 
sonce in njegovo moč, vendar 
smo pot vseeno nadaljevali ve
selo razpoloženi vse do cilja. Na 
cilju smo, čeprav utrujeni, vese
lo zaplesali kolo. Nato smo od
šli na centralno proslavo ob 30. 
obletnici osvoboditve. Bili smo 
nekoliko pozni, a ne zato, ker bi 
na proslavo zamudili, temveč za
to, ker smo obstali nekje zadaj. 
Hoteli smo se prebiti naprej, a 
ni šlo, ker je vsak hotel biti spre
daj in iz prvih vrst spremljati 
proslavo. Po prvih kapljicah dež
ja se dobro razpoloženje in vzdu
šje ni poleglo, še zmeraj smo 
vihrali z zastavami in vzklikali 
borbene parole. Na koncu smo 
zaplesali za zaključek proslave 
še kolo. Srečevali smo znanec, 
prijatelje ter skupaj veselo obu
jali spomine. Resda niso bili 
to spomini izpred trideset in več 
let, temveč izpred petih, morda 
desetih let, saj mi mladi nismo 
sodelovali v borbi za osvoboditev 
domovine, nismo gradili socia
lizma še od temeljev naprej, tem
več smo na to pot krenili takrat, 
ko so naši očetje in matere že 
živeli v socialistični stvarnosti.

lan postopek prilagojevanja in 
usklajevanja medsebojnih kosov, 
izdelan v sodelovanju strokovnja
kov zunanje montaže, projektive 
notranje tehnologije in obdelave 
ter odlična ekipa monterjev na 
terenu, z dobro koordinacijo in 
poostreno kontrolo, je rodil po
poln uspeh, ki smo lahko vsi ve
seli. To lahko sedaj zagotovo tr
dimo, saj se ena turbina že brez
hibno vrti in proizvaja težko pri
čakovane kilovate.

Z novim načinom montaže smo 
prihranili veliko časa. Delo je 
teklo usklajeno, tako da je le ne
kaj dni po tem, ko je bil dostav
ljen zadnji kos opreme na grad

bišče, bila turbina tudi že zmon
tirana. Prihranek na času je bil 
dragocen, nič manj pa ni bil dra
gocen montažni prostor v mon
tažni hali, ki je bil zaseden mno
go manj časa kot bi bil sicer.

Ne moremo trditi, da je šlo 
vse popolnoma brez težav, ugo
tovljeno pa je, da bo še z večjo 
natančnostjo in doslednostjo mo
goče v prihodnje računati na tak 
način montaže tudi za izdelke 
naročnikov, ki so bolj oddaljeni.

Naj izkoristimo to priložnost 
in čestitamo vsem, ki so bolj od
daljeni kakorkoli sodelovali pri 
tem delu z željo za še tesnejše 
sodelovanje v prihodnje.

Prvi kilovati iz HE Varaždin
Redki so Litostrojčani, ki v zadnjem času tako ali dru

gače ne bi bili vključeni ali pa vsaj slišali o velikih priza
devanjih za dokončanje del na prvem agregatu novega gi
ganta na Dravi — HE Varaždin. Posebej bo to obdobje 
ostalo v spominu skupini monterjev in projektantov, ki so 
pri končnih pripravah neposredno sodelovali. Njihov skupni 
trud ni bil zaman, saj se je ogregat A 10. aprila prvič zavr
tel, v začetku maja pa začel poskusno obratovati.

HE Varaždin je naša druga kanalska elektrarna in prva 
v vrsti načrtovanih treh elektrarn na hrvaškem področju 
reke Drave. Začetek gradnje sega v leto 1970 — kmalu po 
dograditvi HE Zlatoličje (SD I), ki uspešno obratuje že od 
leta 1968.

HE Varaždin (SD III) bo v končni fazi pri padcu 23 m 
in instaliranem pretoku 450 mVsek. proizvajala letno 476 
GWh dragocene električne energije. Prvi agregat torej obra
tuje — zdaj so vsi napori izvajalcev usmerjeni k čim hitrej
šemu usposobljenju drugega agregata. Vemo, da bo prelita 
še marsikatera kapljica znoja tako v tovarni kot tudi na 
terenu, preden se bo zavrtela tudi druga turbina, vendar 
nas pri tem spremlja zavest, da so glavne težave mimo, da 
je bilo dosedanje delo uspešno in je z njim zadovoljen tudi 
investitor.

Zato pričakujemo, da bo doseženi uspeh vsem nepo
srednim izvajalcem krepka spodbuda za nadaljnje delo in 
z njim dovršitev tega pomembnega novega giganta na 
Dravi.

ETO

Foto: M.Ciglič M. M. Tekač za HE Varaždin, ko je bil še na obdelovalnem stroju
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Daleč si, domovina
vesticijska skupina TANESCO ze
lo zadovoljna.

Tanzanija, ki je skoraj štiri
krat večja od Jugoslavije, ima le 
okoli 14 milijonov prebivalcev. 
Dežela sama pa ni revna, le mar
sikaj bo treba v tej deželi še 
urediti, posebno na deželi. Ti kra
ji imajo to prednost, da v dežev
ni dobi raste vse kar samo od 
sebe, le posaditi je treba. Z mo
dernejšo in bol j sodobno obdela
vo zemlje ter možnostjo razvoja 
gojenja goveje živine, bodo lahko 
celo marsikaj izvažali, posebno 
še južno sadje. Tanzanija ima po
leg tega še velike možnosti prav 
na turističnem področju, saj se 
za to deželo zanimajo turisti iz 
vsega sveta. Želeli bi videti ta 
ali oni narodni park in teh je v 
Tanzaniji kar sedem s skupno 
površino okoli 32.000 km2. Rezer
vatov oziroma še neodprtih par
kov je deset s skupno površino 
kar 90.000 km2. Največji med nji
mi je že omenjeni Selous blizu 
Kidatu. Naj vam naštejem nekaj 
vrst živali, ki so v teh parkih in 
rezervatih: sloni, levi, leopardi, 
žirafe, zebre, bivoli, mnogo vrst 
impal in gazel, divji prašiči itd. 
Posamezne vrste štejejo tudi sto- 
tisoč živali. Nam najbližji narod
ni park je oddaljen 50 km in se 
imenuje Mikumi — narodni park. 
Skozi ta park je speljana cesta 
v Dar es Salaam. Če se peljete 
z avtom skozi ta park, se vam 
lahko zgodi, da boste morali hi
tro zavreti in sicer zato, ker 
bodo cesto prečkali sloni, žirafe 
ali kakšne druge velike divje ži
vali. Ce se čez cesto podajo sloni, 
je zelo primemo upoštevati opo
zorilo na tabli ob vstopu v park, 
in ustaviti v varni razdalji. Orga
nizacija slonov je namreč takšna, 
posebno še, če so v čredi mladič
ki, da se vam slon, ki je določen 
za stražarja, kaj hitro postavi v 
bran. Če se na avto spravi slon, 
vam tudi vozilo pred podivjano 
živaljo ne more pomagati.

Lahko trdimo, da ta dežela ni
ma še dovolj elektrike, zato vsaj 
v bližnji prihodnosti ne moremo

Reka Great Ruaha, kjer je bil pozneje zgrajen jez za elektrarno. Na 
sliki se vidijo že temelji segmentnih zapornic.

pričakovati, da bi kaj kmalu elek
trificirali podeželje. Kdor ne po
zna načina življenja ljudi v teh 
krajih, bi mislil, da je za te lju
di zelo tragično, če nimajo elek
trike, kaj šele televizije. Toda ne, 
zadovoljni so s tem, da živijo v 
hišicah, ki so v teh predelih v 
večji meri kvadratne oblike. Se
zidane so iz bambusovih palic in 
obmetane oblike. Okoli hišic je 
zaradi kač temeljito počiščen 
prostor. Nekatere koče so zgra
jene samo iz palic in so pred
vsem namenjene za počitek v 
hladu. Hranijo se zelo preprosto, 
saj jim narava nudi najnujnejše. 
Nobenemu se nikamor ne mudi, 
zato se jim zdi poležavanje v 
senci košatih mangovih dreves v 
času pripeke popolnoma normal
na stvar. Skoraj bi lahko pomi
slili, da bi bila v tej fazi razvoja 
električna energija kar nekam 
odveč. Na polju jim zrastejo, če 
jih le zasadijo, banane, ananas, 
papaj in ostale povrtnine. V času 
deževne dobe lahko pričakujejo 
bogato letino riža. Lahko se po
hvalijo z obilno letino zares slad
kega manga, ki raste na vedno 
zelenih košatih drevesih, mnogo 
je tudi limon, medtem ko je po
maranč in mandarin veliko manj. 
Vse leto jim izredno dobro uspe
va tudi koruza, tako da lahko

vidite koruzo v klasju, pa tudi 
takšno, ki šele poganja iz zemlje. 
Domačini pridelujejo tudi druge 
rastline, kot npr. manioko. Če 
je kuhana, ima okus po našem 
krompirju, sicer pa jedo to ra
stlino tudi surovo. Nad posajeni
mi površinami se dvigujejo ko
kosove palme, kjer rastejo ko
kosovi orehi. Polja niso lepo ob
delana, saj raste po več kultur 
na zemlji, ki je le malo popra
skana z mačeto. Moramo pa pri
znati, da imajo polja, kjer gojijo 
sisal, rastlino, ki je podobna aga- 
vi in iz katere pridobivajo vrvi, 
košare, preproge in podobno, ze
lo lepo obdelana. Ob severnih 
predelih ob vznožju Kilimandža- 
ra se razprostirajo prostrane 
plantaže kave in čaja. Če bi na
števali, kaj vse raste, bi nam 
zmanjkalo prostora, zato bomo 
o tem več pisali ob koncu monta
že.

Sredi marca smo bili vsi poča
ščeni z obiskom glavnega direk
torja in komercialnega direktor
ja Litostroja, ki sta se spoznala 
z delom in težavami ekipe na te
renu. Obiska smo se vsi Lito- 
strojčani, ki smo tako daleč od 
domovine, prisrčno razveselili.

Vsem lepe pozdrave od ekipe 
Litostroj.

ing. Silvan Stokelj

S POTOVANJA PO ČEŠKI

Zavrtela se Je prva turbina v HE 
Kidatu v Tanzaniji

Tanzanija je druga dežela v 
vzhodni Afriki, za katero gradi
mo hidroelektrarno. Marsikdo od 
Litostrojčanov se bo vprašal: 
»Kje pa je pravzaprav ta Kidatu, 
za katerega opremo se je tako 
mudilo v tovarni?« Poglejmo ne
koliko podrobneje, kakšni so kra
ji, kjer montirajo Litostrojčani 
naše turbine, kakšne so navade 
domačinov in kako živijo naši 
fantje.

Naročila za litostrojske turbi
ne prihajajo tudi iz dežel, za ka
tere še do nedavna nismo ničesar 
gradili. Tanzanija je ena takih 
dežel. Prva centrala, ki je tudi 
do sedaj največja centrala v Ke
niji, obratuje nemoteno, a pred 
nedavnim, ali natančno 13. mar
ca 1975, se je zavrtela tudi prva 
turbina v Kidatu.
Kidatu je naj večja centrala v 
Tanzaniji in je močnejša, kot vse 
njihove dosedanje skupaj. Turbi
na se je v zadovoljstvo vseh zelo 
lepo zavrtela. Lahko rečemo, da 
je bila ob prvem zagonu okoli 
turbine prava veselica, ki se je 
končala v obvezno ruleto ob pr
vem ustavljanju.

V prvi fazi bosta obratovali 
dve turbini Francise ve izvedbe, 
vsaka po 52000 KW moči. Druga 
faza bo zgrajena nekaj let kasne
je, medtem ko so gradbena dela 
v celoti že narejena. Naj ob tem 
pripomnim, da je HE Kidatu na
ša druga podzemeljska centrala, 
prva taka je namreč že v HE 
Kamburu. HE Kidatu leži globo
ko pod zemljo, turbine pa bodo 
gnale vode reke Great Ruaha, ki 
se nato zliva v nižino. Tu so ve
likanske plantaže sladkornega 
trsa, na katerih je tudi sladkorna 
tovarna, ki so jo postavili Nizo
zemci. Poleg te gradijo še eno, ki 
bo večja in bolj moderna. Ko re
ka Ruaha odda potrebno energi
jo za turbine in potrebne količi
ne za namakanje plantaže slad
kornega trsa, teče naprej skozi 
Selous — naj večji rezervat v Afri
ki in morda tudi na svetu, saj 
meri kar 41.000 km2.

Dovod vode v centralo je spe
ljan več kot 10 km skozi hribovje 
po predoru. Ta dovod je prera
čunan še za štiri turbine. Dovod
ni predor se na koncu razcepi na 
štiri navpične tlačne cevovode, ki 
peljejo 170 m vertikalno na tur
bine. Montirane so tudi velike 
cilindrične zapornice, ki so hkra
ti tudi zaporni organ pred tur
binami. Cilindrične zapornice, ka

kor tudi vertikalni cevovod, je 
izdelala Metalna iz Maribora, 
prav tako pa jih je tudi monti
rala. Skozi pristopni predor do
spemo naravnost v sredino cen
trale, kar je predvsem zaradi 
druge faze zelo smotrno, saj ne 
bo motilo obratovanja prvih dveh 
turbin. Odvod vode je speljan po 
odvodnem predoru v Ruaho, kjer 
ima Metalna montirane zaporni
ce. Zajezitev je oddaljena kar 15 
km. Tam je tudi vstop v dovodni 
predor.

Ob jezu je glavni del naselja 
gradbene družbe, ker je delno 
naselje Metalne. V tem naselju 
je klub, v katerem imajo ob ne

deljah kinematografske predsta
ve. Tam si seveda lahko namočite 
grlo, le škoda, da smo toliko od
daljeni. Naše naselje je v sklopu 
naselja nadzorne službe pod ime
nom SWECO. Je zelo lepo ure
jeno, tako da je počutje tudi 
brez kluba dokaj ugodno. V na
selju imamo tudi bazen, toda 
pogosteje kot mi, se kopajo žene 
in otroci, saj nam čas ne dovo
ljuje kopanja podnevi. No, zato 
se kdaj pa kdaj kopamo ponoči. 
Takrat je bolj znosna tempera
tura. Temperatura vode v janu
arju ob 10 zvečer znaša tudi do 
35” C; zrak pa se »ohladi« na 32° C. 
No, sedaj je že deževna doba in 
so temperature k sreči nekoliko 
nižje, čeprav je vlage v zraku še 
mnogo. Zaradi te vlage se perilo, 
čeprav je zrak topel suši po ves 
dan.

V centrali obratuje naš žerjav, 
ki so ga postavili za montažo in 
bo seveda ostal v centrali. Rade 
Končar iz Zagreba montira gene
ratorje, medtem ko elektroinsta- 
lacije, hladilne sisteme, daljnovo
de in podobne naprave montira
jo družbe iz raznih koncev sveta.

Kidatu je od glavnega mesta 
Tanzanije Dar es Salaama od
daljen kakih 380 km. Od tega je 
približno 350 km lepe asfaltirane 
ceste, ki so jo pred nedavnim 
zgradili Američani, medtem ko je 
drugi del te ceste — odcep za 
Kidatu — 33 km prave afriške ce
ste, prašne in sedaj v deževni do
bi precej razrite. Omenjena as
faltirana cesta pelje iz Dar es 
Salaama čez vso Tanzanijo do 
Zambije. Zgradili so jo predvsem 
zaradi povezave Zambije z mor
jem. Na tej cesti vidimo kolone 
tovornjakov, natovorjenih z iz
delki iz bakra. Iz Zambije je po 
tej cesti namreč nabližja pot do 
morja. Velike količine bakra pre
peljejo tudi po Viktorijinem je
zeru do Kisumu v Keniji, nato 
pa po železnici do Mombase.

Ob prihodu naših ekip je bilo 
čutiti nekakšno nezaupanje, po
tem pa so o nas temeljito spre
menili svoje mnenje, še posebno 
potem, ko se je zavrtela turbina 
in ko so spoznali, da nismo več 
tisti Balkanci, o katerih imajo 
mnogi največkrat zgrešena mne
nja. Odgovorni so se pozanimali, 
kako obratuje centrala v sosed
nji Keniji, ko pa so videli, kako 
se vrti turbina v Kidatu, so mo
rali javno priznati, da smo spo
sobni zgraditi ne samo lepe am
pak tudi kvalitetne turbine.

Montaža turbin poteka v pre
cej težavnih pogojih. Delamo glo
boko pod zemljo, kjer so ponava

di montirani začasni dovodi sve
žega zraka, toda ti so bili verjet
no premalo učinkoviti, saj je imel 
od časa do časa zrak približno 
38° C in kar je še huje, vlaga je 
bila stalno okoli 100%. Obleko 
smo imeli suho le nekaj minut, 
nakar je vse telo oblil še pot, ob
leka je bila videti, kot bi prišli 
iz bazena. Kljub vsem težavam 
pa je delo potekalo neovirano. 
Prav v času, ko smo iz podjetja 
prejeli opremo, katere dobava je 
bila že malo pozna, je ekipa dala 
vse od sebe in skrajšala zamuje
ni rok na minimum, tako da 
čas prve sinhronizacije sploh ne 
bo ogrožen. Seveda je s tem in-

V sklopu organiziranih izletov 
za prvomajske praznike, s strani 
sindikalne organizacije Litostro
ja, je večja skupina članov naše
ga podjetja odšla na petdnevni 
izlet na Češko. Kot že prejšnji, 
je bil tudi ta izlet določen v isti 
kraj. Ta kraj je počitniško nase
lje ob reki Vltavi in je last de
lavcev iz podjetja ZVVZ Milev- 
sko, s katerimi ima naše pod
jetje že dolgoletne prijateljske 
vezi.

Zgodaj zjutraj sta nas dva av
tobusa odpeljala na dolgo in za
nimivo pot. V lepem sončnem 
jutru in ob veselem razpolože
nju nas je pot pripeljala na Lju
belj. Še enkrat smo s pogledom 
objeli slovenske gore in že tre
nutek zatem sta avtobusa vozila 
po sosednji Avstriji. Obrazi so se 
nam nekoliko zresnili. Prevzel 
me je občutek tesnobe ob misli 
na naše ljudi, ki prebivajo tu na 
Koroškem pa jim nekateri gre
nijo mirno življenje. Človek ima 
občutek, kot da Avstrijcem ob 
vsem kar imajo, manjka samb 
še sovraštvo, ki ga kujejo proti 
našim ljudem in nam. Na Gospo
svetskem polju smo se v mislih 
vrnili v zgodovinske čase, ko so 
tu prebivali naši predniki in op
ravljali na tem mestu obrede 
kronanja. Na vsej poti po Avstri
ji je bil en sam postanek, sicer 
pa smo hiteli proti češki meji. 
Iz prejšnjih izkušenj je bilo pri
čakovati dolg carinski postopek 
na meji. Res so se predvidevanja 
uresničila. Čakali smo polni dve 
uri, da so cariniki opravili for
malnosti. Negodovali smo nad ne
navadnim postopkom in vsak si 
je stvar razlagal po svoje. Mogo
če si ga privoščijo zato, ker ni 
mnogo prometa.

Vožnja po češki pokrajini je 
nudila očem obilico zanimivosti. 
Valovita polja so skrbno obdela

na in posejana z raznimi kultu
rami. Ob cestah so posajene če
šnje, ki so kakor čipke, vse v 
cvetju.

Med polji je mnogo majhnih 
kalnih jczerc, v katerih je polno 
krapov. Na vodi je bilo videti 
divje race, vodne ptice,, galebe in 
druge pernate živali. Prav prese
nečeni pa smo bili nad velikim 
številom fazanov in srnjadi, ki se 
mirno pase po širnih poljih. Ob 
tem je nekdo duhovito pripom
nil, češ saj se lahko mimo in 
brezskrbno sprehajajo po polju, 
saj jih nikoli ne obiščejo italijan
ski lovci.

Po skoraj petnajsturni vožnji 
smo naposled prispeli na cilj. 
Sprejeli so nas predstavniki pod
jetja ZVVZ. Postregli so nam z 
večerjo in pivom ter nam dali 
ključe od prebivališč.

Načrt za nadaljnje potovanje 
po lepi češki deželi je bil priprav
ljen in naslednji dan smo se z 
ladjo peljali po Vltavi na ogled 
gradu Orlik. O lepotah v gradu 
in okolici bi v kratkem rekel sa
mo to, da je pravi biser med gra
dovi, ki smo si jih ogledali. Pre
malo prostora je, da bi lahko 
opisal vse umetnine, ki so tu na 
ogled. To je treba videti! To ve
lja tudi za gradova Konopište in 
grad Hluboka, ki sta prav tako 
izredno lepa. Umetnine, ki so na 
ogled, so čudovite in so pravo na
rodno bogastvo. V njih se zrcali 
duh umetniškega ustvarjanja, ki 
visoko stoji med resničnim živ
ljenjem in ga žlahti. Mnoge ge
neracije so živele v bedi zato, da 
so si posamezniki nagrabili og
romno bogastvo, ki je bilo na 
voljo samo njim. Kakorkoli že, 
to je zgodovinska zapuščina, ki 
danes kaže na visoko kulturno 
raven češkega naroda. Te misli 
so nas spremljale tudi v Pragi.

Vreme nam sicer ni bilo nakk> 
njeno, vendar smo si ogledali 
palačo na Hradčanih. Tudi tu je 
kopica lepot, ki so se nam za 
vedno vtisnile v spomin.

Žal tokrat ni bilo obiska y 
kakšni tovarni. Tako nismo pri
šli v stik z delovnimi ljudmi in 
o načinu in današnjem življenju 
na Češkem nimamo pravih pred
stav. V Čeških Budjevicah smo 
si ogledali gospodarsko razstavo 
ob prvem maju. Lepi in dobro 
založeni paviljoni so nudili mož
nost, da si je marsikdo kupil 
razne spominke. Nedelja, zadnji 
dan izleta, je bila namenjena po
vratku. Po kratkem postanku v 
Čeških Budjevicah smo srečno 
in brez nezgode prispeli nazaj v 
domovino. Zato gre vsa hvala do
brima voznikoma.

Na koncu bi se rad zahvalil 
organizatorjem izleta, to je sindi
kalni organizaciji. Zahvala gre 
tudi vodji izleta tov. Dvoržaku, 
ki je imel na skrbi organizacijo, 
ter nas med potjo obveščal o 
vsem. Hvaležni smo mu tudi za 
vse informacije o češki zgodovi
ni, pretekli kot tudi novejši. Za
hvala gre tudi našim gostiteljem, 
ki so lepo skrbeli za nas in se 
trudili, da je bilo naše bivanje 
pri njih prijetno in nepozabno.

ZAHVALA

Ob smrti svoje matere se Iskre
no zahvaljujem sindikalni po
družnici TOZD SERVIS in vsem 
sodelavcem za podarjeno cvetje.

Posebej se zahvaljujem sode
lavcem za izrečeno sožalje in 
spremstvo na njeni zadnji poti.

Franc LOVENJAK

V sušni dobi pride tudi takle velikan do asfalta. Prednost na cesti
ima seveda sloni
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Proslava na terenu Litostroj
Ob vsakem jubileju in praznovanju se ozremo nazaj v pretek- 

•ost in v duhu primerjamo dogajanja izpred let z današnjimi. Tako 
smo v mesecu maju širom po naši domovini praznovali 30. obletnico 
zmage nad fašizmom v drugi svetovni vojni. Naj poudarimo, zmago 
nad tem sovražnikom v drugi svetovni vojni, saj, kot je videti, ima še 
posebej v zadnjih dneh fašistična pošast še mnogo glav in mnogo 
življenj, saj iz svojih gobcev bruha strup tako pri naših sosedih v 
Italiji in Avstriji kot tudi drugje po svetu. Pri tem ponovnem obuja
nju nacistične in fašistične miselnosti je še posebej zanimivo to, 
da prihaja do takih pojavov tudi v tistih državah, ki so v drugi sve
tovni vojni plačale nacizmu visok krvni davek.

če se zavedamo vsega tega, če 
Poznamo herojsko borbo naših 
narodov v zadnji vojni, je lepo 
in prav, da z veličastnimi pro
slavami obudimo spomin na zma
go nad sovražniki pred 30 leti.

Dne 25. aprila je SZDL terena 
Litostroj ob 30. obletnici zmage 
nad fašizmom na ploščadi šole 
Hinka Smrekarja organizirala 
slovesno proslavo. Predsednik 
krajevne konference SZDL tere
na Litostroj inž. Jože Kušar je 
med drugim poudaril, da je v 
osvobodilni vojni že od vsega za
četka vstaje pod vodstvom KPJ 
Potekala globalna družbena pre
obrazba medsebojnih odnosov, 
usmerjena h graditvi enakoprav
ne socialistične skupnosti vseh 
narodov in narodnosti nove Ju
goslavije. Nepretrgana revolucio
narna graditev novih družbenih 
odnosov izhaja že iz oblikovanja 
narodnoosvobodilnih odborov le
ta 1941, preko sklepov drugega 
zasedanja AVNOJ leta 1943, zgo
dovinske razglasitve Federativne 
republike Jugoslavije leta 1945,
Povojnega sklepa o izvedbi ag
rarne reforme in izročitvi tovarn 
delavcem v upravljanje leta 1950 
ter nove ustave leta 1974. Od 
osvoboditve sem smo za skoraj 
šestkrat povečali družbeni pro
izvod, a zaposlenost za štirikrat.
Iz poljedelske dežele smo postali 
industrijsko razvita dežela. Da
nes naša .industrija v enem mese
cu proizvede več kot je proiz
vedla predvojna Jugoslavija v 
vsem letu 1939. Zgradili smo pre
ko 2 milijona novih stanovanj.
Poraba električne energije pa je 
za 75 krat večja kot pred vojno, 
življenjska doba poprečnega Ju
goslovana se je povečala od 48 
na 69 let.

Vse to je opravilo delovno 
ljudstvo nove Jugoslavije, pri če
mer smo dosegli velikanski na
predek v zvišanju življenjske rav
ni vseh delovnih ljudi. Samo
upravni sistem pa je prav gotovo 
največja pridobitev v zgodovini 
delavskega razreda, saj nam prav 
ta omogoča, da si kot svobodni

in enakopravni proizvajalci ust
varjamo vse lepšo bodočnost.

Na proslavi so sodelovali: Pev
ski zbor Litostroja, pevski zbor 
učencev osnovne šole Hinka 
Smrekarja, cicibani vzgojno var
stvenega zavoda Litostroj, ki so 
v belokranjskih narodnih nošah 
s svojo ljubkostjo in otroško ne
posrednostjo osvojili gledalce, li- 
tostrojska godba na pihala, fol
klorna skupina Emona, pevski

Zastovonoše terenskih praporov ob začetku proslave na terenu 
Litostroj ob 30. obletnici osvoboditve

zbor Viatorja ter gojenci ICL s 
svojim recitalom. Mnogo zanima
nja pa so pokazali prisotni, ki 
jih je bilo več kot tisoč, za raz
stavo orožja, ki so jo priredili 
predstavniki oboroženih sil iz vo
jašnice v Šentvidu.

Zelo uspele prireditve v šiški, 
kakršne že dolgo ni bilo, so se 
poleg prebivalcev krajevne skup
nosti udeležili še predstavniki po
litičnih aktivov družbeno poli

tičnih organizacij, predstavniki 
skupščine Ljubljana šiška, Lito- 
strojčani itd.

Množična prireditev terena Li- 
stroj nam je bila lep zgled, 
kako je / treba oživeti večkrat 
morda le preveč monotono živ
ljenje naših krajevnih skupnosti, 
katerih ena glavnih nalog je prav 
gotovo tudi v tem, da tvorijo ne
kakšno vez med delovnimi ljud
mi.

Nastopil je pevski zbor šole Hinka Smrekarja, govornik na proslavi 
pa je bil tov. Jože Kušar

Prvi štirje dobili stanovanja

Litostrojska godba na pihala Je poživila proslavo s svojim nastopom 
(Slike s proslave J. Žlebnik)

V mesecu aprilu so prvi 4 
srečneži iz Korotanskega naselja 
že prejeli ključe novih stanovanj 
in zapustili barake. V kratkem 
jim bo sledilo še pet.

O solidarnostnih stanovanjih 
je bilo že veliko napisanega, pa 
vendar njihovi novi stanovalci 
povedo, da so prijetno presene
čeni, kajti stanovanja so zares 
udobna, funkcionalna in moder
na. »Prijetno okolje, čist zrak, 
dobre prometne zveze, centralna 
kurjava (v baraki še dimnika za 
štedilnik ali peč nismo imeli) pa 
kopalnica in kuhinja vsa v »kah- 
licah«, lastno stranišče, vedno 
topla in mrzla voda, pa pralni 
stroj bomo lahko imeli, sušilnica, 
velik balkon, toliko svetlobe in 
miru, da skoraj ne moremo ver
jeti.« Tako so ugotavljali tisti, 
ki odhajajo in takšna želja je 
vodila tudi tiste, ki so izdali od
lok, da se na vsem območju Ljub
ljane prepove in onemogoči po
novno naseljevanje v odslužene 
in neprimerne barake.

Občinske in republiške službe 
so namreč ugotovile, da število

Dočakali smo .
Ne pripisujemo si izključnih za

slug za ureditev cestišča, o kate
rem smo pisali v septembrski 
številki pod naslovom »CESTA 
NA MEJI« — vendar s tem ni re
čeno, da smo zato manj veseli, 
ko je bil po kratkotrajni zapori 
primerno rekonstruiran maka
damski del Djakovičeve in Vodo
vodne ceste. Tako je prav najkri- 
tičnejši in v zadnjem času močno 
obremenjeni dovoz za prebivalce 
severozahodnega dela mesta na 
področje Litostroja postal pre
vozen.

Že v času zapore cestišča se 
je občutno povečala gneča na Ce
lovški, saj je ob času konic po
tekal po njej promet na relaciji 
Šentvid — šiška in obratno za
res po polževo, kljub temu, da 
so nekateri vozniki križarili po 
vseh mogočih poljskih kolovozih.

V prijetno dolžnost si štejemo, 
da se lahko v imenu nepozablje
nih občanov za pridobitev zahva
limo vsem, ki so si zanjo priza
devali.

ETO

prebivalcev v teh barakah neneh
no narašča, namesto, da bi se 
zmanjševalo, kljub temu, da ne
katera podjetja mnogo prispeva
jo k reševanju stanovanjskih pro
blemov svojih delavcev. Mnogi 
posamezniki sami gradijo ali ku
pujejo stanovanja, solidarnostni 
skladi so ustanovljeni za pomoč 
delavcem z nizkimi dohodki, 
mladim družinam in drugim so
cialnim podpirancem, barakar
ska naselja pa kljub vsemu le 
ne izginjajo.

Vzporedno s skrbjo družbe za 
delavce se namreč pojavljajo 
brezvestni špekulanti, ki neus
miljeno izkoriščajo stanovanjsko 
stisko in za drag denar protiza
konito skrivaj prodajajo svoja 
stara prebivališča pred vselitvijo 
v nov dom, ki jim ga je dala in 
omogočila naša družba.

Tožilci in sodniki so jim pričeli 
krepko stopati na prste, zagotav
ljajo celo, da bodo to vrsto uma
zane trgovine korenito iztrebili.

Nadalje je zanimivo tudi to, 
da se mnogi posamezniki »prebu
jajo« šele sedaj, ko vidijo svoje 
srečne sosede, ki se selijo v nova 
stanovanja. Trdijo, da bi se mo
rali tudi sami že prej prijaviti 
na natečaje pri solidarnostnem 
skladu ali pa pri podjetju in ban
ki za nakup stanovanja. Veliko 
jih je, ki bi to zmogli, še več pa, 
ki upajo, da se jim bo kako dru
gače nasmehnila sreča. Lahko tr
dimo, da je »črnim« vselitvam 
zagotovo odzvonilo.

Srečnim dobitnikom solidar
nostnih stanovanj želimo v no
vem domu vso srečo.

K. S.

VVZ Litostroj — Punčke so pele, fantki pa rajali

Pripadniki enot JLA iz Šentvida so pokazali svoje orožje

te&Md .VHTI

Družina Erjavec končno zapušča barake (Foto J. ž.)

14. 4. 1975 je bila invalidsko upo
kojena naša sodelavka Marija 
Volf. Pri nas se je zaposlila 25. 
12. 1963 in je delala kot snažilka 
v ZSE. Želimo ji še veliko lepih 

in zdravih let.
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SORICA 75
Letošnje srečanje litostrojskih smučarjev je bilo z načrtovanega 

začetka prestavljeno na konec aprila. Ker si je letos zima za svoj 
višek izbrala šele pomlad, vsaj za sneg ni bilo skrbi; planina je bila 
z njim na debelo prekrita. Kljub občutku nekakšnega gostaštva, ki 
se ga zadnji dve leti litostrojski obiskovalci planine — zla
sti njeni pionirji — nikakor ne morejo otresti, je srečanje potekalo 
tako kot smo bili vajeni doslej: uigrana delovna ekipa je skrbno pri
pravila proge in skakalnico, sodniški zbor je uradoval kot na kakem 
FIS-A tekmovanju, tekmovalci so se borili kot levi in kuharica je 
dala vse od sebe...

Odpovedali so le domači navijači, čeprav je bila cesta na plani
no splužena do koče.

Mazati je treba

In likof (Na Sorici je slikal 
F. Kmetič)

Pa na kratko poglejmo, kako 
bo šla »SORICA 75« v letopise! 
Pri tem velja kot najpomembnej
še zapisati, da so letos prvič sa
mostojno tekmovala dekleta tudi 
v kombinaciji, s čemer je njiho
vo tekmovanje dobilo nov polet 
in mikavnost.

BRANE IN IRENA NAJHIT
REJŠA

V teku na 3 km dolgi progi, ki 
jo je res odlično trasiral veteran 
Dekleva, so se moški zvrstili ta
kole:

1. Brane Sršen, FI 7.37 minut
2. Alojz Rupnik, FI, 7.58 minut
3. Marjan Klemen, SSP, 8.13 m.

Med dekleti je bil na isti progi 
vrstni red naslednji:

1. Irena Kosmač,
SSP, 13.35 minut

2. Boža Soba,
SSP,14.06 minut

3. Mira Šček,
Pl, 14.34 minut

JANEZ NAJDALJŠI

Skoki na Sorici so bili vedno 
zanimivi — nikoli nisi vedel, kdo 
se bo s tiste »pručke« najdlje po
gnal. Letos je zmagal Janez Ka
lan — Pl, drugo in tretje mesto 
pa si delita Marijan Klemen in 
Brane Sršen — le s polmetrskim 
zaostankom v seštevku dveh sko
kov.

MED VRATCI

Veleslalom vedno pritegne naj
več tekmovalcev — letos jih je 
bilo kar 43.

Pri moških prav gotovo pome
ni presenečenje uvrstitev učen
cev ICL Keržiča in Hrasta pred 
favorita Janeza Kalana — Pl, za 
katerim so se zvrstili Nace Gia
comelli — FI in Branko Sršen — 
FI oba z istim časom.

Ženske so štartale na krajši in 
lažji progi in jo vse zvozile brez 
težav. Vrstni red:

1. Marija Oberstar
2. Silva Jarc
3. Boža Šoba — vse SSP

ZLATA SMUČKA 75

Kar 17 tekmovalcev je uspešno 
končalo tekmovanje v kombina
ciji za »Zlato smučko«. Pri mo
ških je že tretje leto zapovrstjo 
zmagal Brane Sršen — FI in ta
ko osvojil prehodni pokal v traj
no last.

Drugi je bil Janez Kalan, tret je 
in četrto mesto pa si delita Mari
jan Klemen in Dušan Škarabot.

Pri dekletih je zmagala Boža 
šoba pred Ireno Kosmač in Mi
ro Šček.

POKAL FINALISTOM

Že nastopi v prvih disciplinah 
so pokazali, da SSP letos ne bo 
mogel obdržati prehodnega po
kala, kajti finalisti so se zagrizli 
v boj zanj s tako zagnanostjo, 
da so morali uspeti. Le 10,5 ne
gativnih nik so zbrali in prvo me
sto ie bilo njihovo. Drugi je SSP
— 19 pik in tretji Pl — 19,5 pike.

Po razglasitvi rezultatov in žre
banju nagrad se je planina kar 
hitro spraznila — da nas čez le
to spet povabi v goste. Morda bo 
do takrat že zmodernizirana — 
prirejena v smislu širokopotez
nih načrtov v nov rekreacijski 
center za delovnega človeka —
— kakorkoli že — najlepši spo
min bo ostal iz tistih dni, ko je 
nanjo vozila samo še »človeška 
vprega« in je vsaka smučina na 
njenih pobočjih bila deviška.

ETO

Zadnja disciplina

Trim za vsakogar

Startna nestrpnost

Najboljše v kombinaciji

Zlata značka 1975

Prvi, drugi, tretji...

Bo obstal?



MAJ 1975 • LITOSTROJ - STRAN T

Čuvajmo svoje srce in ožilje
Čeprav smo že leta 1972 govorili o potrebi čuvanja srca (geslo 

»Vaše srce — vaše zdravje«), pa nas vsakodnevno doživljanje pre
senečenj — smrt, dosedaj popolnoma zdravega sodelavca, sili, da 
ponovno opozorimo na največjo nevarnost našega zdravja — bolezni 
srca in ožilja. Oglejmo si, kako naraščajočo obolenje srca in ožilja 
kako narašča število smrtnih primerov.

Leta 1948 je na 100 Američa
nov umrlo 40 ljudi za srčnimi 
boleznimi, leta 1956 pa je to šte
vilo naraslo že na 54 umrlih za 
srčnimi boleznimi. Vzemimo pri
mer Norveške. V letu 1910 je 
umrlo na 100.000 prebivalcev 238 
zaradi jetike, 147 zaradi bolezni 
srca in ožilja, 91 zaradi raka. V 
45 letih se je ta slika temeljito 
spremenila; v letu 1955 je umrlo 
zaradi tuberkoloze samo 13 ljudi 
na 100.000 prebivalcev, zaradi bo
lezni srca in ožilja 378 prebival
cev in zaradi raka 163 prebival
cev. V 45 letih je smrtnost zaradi 
bolezni srca in ožilja narasla 2,6 
krat, zaradi raka pa samo 1,8 
krat. V Jugoslaviji je leta 1962 
od 187.000 umrlih bilo kar 38.825 
mrtvih zaradi bolezni srca in oži
lja.

Oglejmo si še podatke za Slo
venijo. Leta 1971 je umrlo pri nas 
17.425 Slovencev ali približno 
930 ljudi na 100.000 prebivalcev. 
Od tega je umrlo kar 6817 zara
di obolenj srca in ožilja ali 392 
na 100.000 prebivalcev. V istem ča
su je umrlo v Sloveniji 2707 ljudi 
zaradi raka in 173 ljudi zaradi 
tuberkoloze. Rak je torej požel 
skoraj trikrat manj žrtev kot bo
lezni ožilja in srca. Naslednje le
to — 1972 je umrlo 18.153 ljudi 
ali 1051 na 100.000 prebivalcev. 
Od tega je umrlo zaradi bolezni 
srca in ožilja 7495 ljudi ali 450 
na 100.000 prebivalcev, kar je ze
lo velik porast. V istem času je 
umrlo zaradi raka 2988 ljudi 
(1617 moških in 1371 žensk) ter 
zaradi tuberkoloze 183 ljudi (126 
moških in 158 žensk). Podatki 
nam marsikaj povedo. Če si ogle
damo umrljivost zaradi ishemič- 
nih obolenj srca (sem spada pred
vsem srčna kap), ugotovimo, da 
ju lem 1971 od 1147 umrlih bilo 
661 moških in 486 žensk ali v 
razmerju 4 : 3, to se pravi, od 
sedmih umrlih so bili 4 moški in 
3 ženske. Leta 1972 pa je od 1133 
umrlih bilo 784 moških in 549 
žensk ali v odnosu 10 moških 
Proti 7 ženskam, kar pomeni več- 
lo umrljivost moških kot pri žen
skah. Seveda ne moremo na pod- 
mgi podatkov iz dveh let dati 
veljavnega sklepa. Povsem se pa 
spremeni odnos umrljivost mo
ških proti umrljivosti žensk pri 
ostalih obolenjih srca in obole
njih žil. Tu veliko bolj umirajo 
zenske kot moški. Če bi imeli na 
razpolago še pregled umrljivosti 
Pp starosti, bi dobili zelo zani- 
rnivo sliko. Čeprav nimamo na 
razpolago podatkov o umrljivo
sti Slovencev zaradi obolenj srca 
‘P.ožilja za več let, pa nam zgor- 
n.]i podatki in ugotovitve pri 
°stalih narodih — ki jim more- 
pto in moramo verjeti, opozarja- 
1°. da je umrljivost zaradi obo- 
lenj srca in ožilja v porasti, in da 
se širi kot najhujše epidemije v 
davnih časih. Zato moramo vsi 
storiti, kar se le da, da ustavimo 
naraščanje umrljivosti. To pa je 
možno le, če poznamo vzroke 
umrljivosti. Oglejmo si torej 
Vzroke, ki jih lahko razvrstimo 
v več skupin.

1. Nepravilna prehrana in preti
rana telesna teža

2. Fizična neaktivnost
3. Stresi, okolje
4. Zvišan krvni pritisk

Nepravilna prehrana in preti
rana telesna teža

Zanimivost modeme dobe je, 
da se z dvigom standarda spre
meni zdrav način prehrane. Ljud
je prehajajo na kalorično, krep
ko in bolj okusno hrano, s kate
ro se bogato založe. Marsikdaj 
slišimo trditev, »saj zelo malo

nastanek sladkorne bolezni, ki 
pospešuje aterosklerozo, do kate
re zelo pogosto pride pri zviša
nem krvnem pritisku.

Med nepravilno prehrano bi 
šteli tudi zlorabo nasladil (čaj, 
kava, nikotin) in alkohola. Alko
hol v majhni količini širi ožilje, 
toda že dva kozarca vina vzdraži- 
ta živčni sistem. Še hujše je de
lovanje žganih pijač in likerjev. 
Tudi kava ali čaj v mali količini 
ne škodujeta, v večji količini že 
vplivata na živčni sistem in s 
tem na ožilje (zvišan pritisk). 
Aterosklerotično ožilje ni elastič
no, ampak togo in krhko, poleg 
tega pa se v njegovi steni vedno 
bolj kopičijo lehice in s tem oži
jo svetlino ožilja.

Krhko ožilje, posebno v mo
žganih, pa nam ne zagotavlja dol
gega življenja. Sicer pride do

skleroze ožilja normalno v sta
rosti, toda skleroza ožilja med 
30. in 50. letom starosti ni nor
malna, ampak posledica nepravil
nega življenja in prehrane.

Fizična neaktivnost. Če se ozre
mo 20—30 let nazaj, lahko vidi
mo, da so se takrat vsepovsod 
po cesti vozile množice kolesar
jev. Dandanes je pa že »sramo
ta«, če ni v družini vsaj mopeda. 
Avtomobil je znak standarda in 
čim bolj je luksuzen, tem višji 
položaj lastnika kaže (včasih tudi 
na račun prehrane in počutja!) 
Posledica tega je, da se mnogo 
ljudi vozi v službo z avtomobili 
2—3 km daleč ali pa tudi samo 
en km. Velika večina ljudi oprav
lja delo sede ali stoje. Na delov
nem mestu se ne gibljejo, po 
končanem delu doma sedijo, be
rejo časopis ali gledajo televizijo. 
Le malo ljudi se bavi z aktivnim 
razvedrilom. Razumljivo je, da 
hrane ne izkoristimo, le-ta se 
kopiči v obliki raznih maščob v
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Po-atlci so navedeni z» 3 tipe nsti : nežno,srednje in nočno 
razvito okostje in oičičje pri aoirii. in čer-saan r.ai čo let 
starosti ir, pri določeni vičini.
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TABELA KZVMesA PK/t/MKA.
Iluela nam kaj« dopustne vrednosti krvr.epa pritiska t odvod
nicah /arterijah/,Navedene vrednosti upoštevajo več ali manj 
vsi stro.vovr.jaai v svetu ir. pri nas. Vrednosti so navedene po 
letih starosti in po »polu.tornii ali sistolični pritisk je 
pritisk krvi v odvodnicah v trenutku ko se srce skrči in to
čene kri v veliko odvodnico /aorto/.spodnji ali diastolični a 
v trenutku ao se srce spet razčiri in.ne potisaa več krvi v 
veliko odvodnico.Krvni pritisk aeriao v oa Hg /tsilinetrih či- 
vepa sreurs/,to se pravi,da pritisk krvi v žil»h priaerjamc s 
priiiskot toliko' in toliko ailiaetrov visoaeea stolpca ži
vega srebra,ionaalen krvni pritisk je liO/30 - 110/90 nt Hg.

Leta
Zgornji Spodnji Zgornji ^odnji

2C-:4 105-140 62- 63 100-150 60- 65

25-29 102-140 65- 90 102-150 60- 36

50-54 110-145 63- 92 102-155 60- 38

35-39 110-145 63- 92 105-140

4C-4 4 110-150 70- 94 105-150 65- 92

45-49 110-155 70- 96 105-155 65- 96

50-54 115-160 70- 98 110-165 70-100

55-59 115-165 70-100 110-170 70-100

60-64 115-170 70^100 115-175 70-100

našem telesu. Seveda je konec 
take življenjske poti kaj hiter in 
kratek: nenadoma je preminil... 
Še pred dvajsetimi leti je bila 
redka srčna kap pri fizičnem de
lavcu srednjih let. Danes to ni 
več redkost, kajti s tehnološkim 
napredkom so fizično razbreme
nili delavca in mu s tem vzeli 
možnost normalnega razvoja in 
življenja, po drugi strani ga ni
smo znali vključiti v dejavno te
lesno razgibanj e. Ce opozorim 
človeka srednjih let na potrebo 
aktivnega (delavnega) razgibava
nja, mi užaljeno odgovori, da se 
dovolj giblje. Toda popolnoma 
drugače se vedejo taki ljudje, če 
dožive srčni infarkt.

Spijo najmanj osem ur, hra
nijo se natančno po navodilih in 
zelo natančno opravljajo telovad
ne vaje in razgibavanje. Nato z 
zadovoljstvom ugotavljajo, da se 
bližajo normi porabe časa za pre
hojeno pot določene dolžine.

Doslej smo govorili o vzrokih 
bolezni, na katere lahko v celoti 
vplivamo in so torej popolno
ma odvisni od nas. Oglejmo si 
še tiste vzroke, ki so od nas ne
odvisni in na katere lahko vpli
vamo le kot družba.

Prvi med njimi je okolje. One
snaženje nam uničuje zdravo 
okolje in sicer s spreminjanjem 
razmerja količine plinov v zraku. 
Povečanju ogljikovega monoksi
da zaradi delovanja motorjev z 
notranjim izgorevanjem (avtomo
bili, motorji, toplarne na tekoča 
goriva) škodljivo vpliva na celo
ten kompleks dihal, srca in oži
lja, ki so tesno povezana med 
seboj. Še pred dvajsetimi leti so 
Londončani množično umirali v 
meglenih zimskih dneh za obo
lenji dihal, srca in ožilja, pred 
nekaj leti so pa pozimi imeli 
sonce. Vse to so dosegli z dosled
nim izvajanjem predpisov o var
stvu okolja v industrijskih pre
delih. Tudi umrljivost se je v 
zimskem času znižala na deseti
no prejšnje. Tako Londončani, 
mi pa se vozimo v službo z av
tom samo km daleč. Odgovorni 
ljudje bi morali vsaj v središču 
mesta prepovedati ves avtomo
bilski promet razen avtobusov ter 
vozil prve pomoči in uprave jav
ne varnosti.

dr. E. Tepina

jem, pa se vedno bolj redim.« 
Morda po količini poje res malo, 
toda po kalorični vrednosti poje 
več kot telo potrebuje za nor
malno delovanje in za opravlja
nje dela. Česar telo ne more izko
ristiti, uskladišči v obliki pod
kožnega maščevja in drugih ma
ščob. Ameriški znanstveniki so 
ugotovili, da je hrana, bogata z 
ogljikovimi hidrati (sladkorji) ne
varnejša od tiste ki ima mnogo 
holesterola, s čimer se pa vsi 
ne strinjajo. Temeljno načelo 
pravilne prehrane se glasi: 1 gr 
beljakovin na kilogram te
lesne teže, 50—100 g maščob, ter 
3/5 celotne kalorične vrednosti 
hrane v obliki ogljikovih hidra
tov. Beljakovine morajo biti ži
valske in rastlinske, od katerih 
mora biti vsaj tretjina živalskih 
beljakovin (mleko, meso, jajca). 
Ne uživajmo ogljikovih hidratov 
samo v obliki kruha, ampak 
predvsem zelenjavo, sadje, fižol, 
krompir, ješprenj, kašo, žgance 
itd.

Kot smo že omenili, se višek 
hrane nalaga kot maščoba in de
belost je ugodna priložnost za

Delo In problemi obratne ambulante

»Modema miza« za zdravniške preglede

(Nadaljevanje)
Preden zaključimo svoja raz

mišljanja o delu AO Litostroj 
omenimo še zobno ambulanto, 
kjer so zaposleni višji dentist, 
zobna instrumentarka in zoboteh- 
ničarka. V lanskem letu so opra
vili sledeče delo:

V letu 1974 so pregledali 742 
pacientov, izvedli 126 obsevanj, 
naredili 1721 plomb in enako šte
vilo poliranj, izvedli zdravljenje 
232 zob. Prvo pomoč so nudili 78 
pacientom, čistili zobni kamen 
391 pacientom, zdravili 115 dles
ni, izdrli 246 zob, naredili 20 total
nih protez in 49 parcialnih pro
tez. Poleg tega so naredili 83 mo
stov, 185 polnih prevlek in 118 
fasetiranih prevlek ter 147 fase- 
tiranih členov. Naredili so tudi 
23 vizil protez, seveda pa so ob 
tem nmogo pacientov morali ce
lo odkloniti.

Ob tej priložnosti ugotavljamo, 
da je ta ekipa premalo številna, 
da bi zaščitila zobovje. V seda
njem položaju lahko samo »gasijo 
požar«, a ga ne pogasijo. Pri 
3800 zaposlenih (z učenci v go
spodarstvu vred) res ne morejo 
vsem ustreči. Nihče od odločujo
čih ne Domisli, da imamo okrog 
800 vozačev, ki sploh ne morejo 
priti do zobozdravnika v svojem 
kraju, saj so z vožnjo vred 10— 
14 ur od doma. Večina teh lahko 
samo čaka, da bo njihovo zobov
je čez nekaj let tako kot ostanki 
gradov po vojni. Teh danes ni 
več moč popraviti, prav tako tudi 
ostankov zob ne.

DELOVNI POGOJI
Na koncu pa še nekaj besed o 

delovnih pogojih ambulante. Kot 
je znano, je obratna ambulanta v 
baraki, ki je zunaj in znotraj 
ometana in daje zato vtis zidane 
stavbe. A kmalu spoznamo »po
beljeni grob«. Pri vseh oknih pi
ha, čeprav so zaprta in danes ni 
v ambulanti nikogar več, ki bi 
imel še zdrave sklepe. Tudi ogre

vanje prostorov ni primerno. V 
večini prostorov je pozimi ali 
premraz ali prevroče, kajti kur
jave z oljnimi pečmi ne moremo 
uravnavati, posebno ker je prva 
leta kurjava z dodatkom mazuta 
kurilnemu olju bolj ali manj 
pokvarila peči. Tako je pre
več vroče ali prehud mraz. Ča
kalnica za preglede delavcev pred 
zaposlitvijo in periodične pregle
de je pozimi brez gretja, ker so 
nekateri čakajoči neutrudno uni
čevali električno instalacijo. Vsi 
stranski prostori (arhivi, skladi
šča, fizioterapija) so brez gret
ja. V nekaterih prostorih je na
ravna svetloba preslabotna, dru
god pa so okna neprimerno na
meščena. Isto velja za umetno 
razsvetljavo. Prostori so glede na 
velikost neprimerni; ali so preve
liki (soba kjer vbrizgavajo sestre 
injekcije in vpisujejo v kartone) 
ali pa premajhni (ordinacija za 
preglede pred zaposlitvijo, ki jo 
sestavljata dve sobici). Tudi ča
kalnici obeh ordinacij sta pre
majhni. Ljudje se v njih drenjajo 
kot sardine. To predvsem okoli 
14. ure, ko želi v pičli uri do 60 
delavcev priti do zdravnika (av
tobusni vozači!). V ordinaciji za 
preglede pred zaposlitvijo je pod 
gnil in če pacient stopi na to me
sto lahko omahne in je nevar
nost, da pade in se poškoduje. 
Do sedaj na srečo še ni bilo no
benih takšnih poškodb razen ne
kaj primerov, ko so se udarili z 
roko ob steno ali umivalnik. To 
poškodbo je spremljala »pobožna 
molitev«. Nobenega prostora ni, 
kjer bi lahko vskladiščili mate
rial, ki je sedaj nameščen po več 
sobah. Po veljavnih predpisih bi 
morali izločeno kartoteko z vso 
dokumentacijo hraniti do 40 let, 
pa jo imamo sedaj v štirih pro
storih razvrščeno po omarah in 
predalih pisalnih miz. Zaradi te
ga izgubljamo ogromno časa pri 
iskanju želenih podatkov. Prav 
tako ni garderobe za zdravstveno

osebje. Skoraj vsak dan pride do 
okvar na vodovodnih napeljavah. 
Za preiskovalno mizo v ordina
ciji za preglede pred zaposlitvijo 
in periodične preglede uporablja
mo navaden divan, ki ima na
mesto originalnih nog pritrjene 
50 cm visoke lesene neprebarvane 
noge. Le te so še posebej pritr
jene navzkriž z neobdelanimi let
vicami, tako da se divan pri pre
gledu ne zaziblje. Dokler ni bilo 
navzkriž pribitih letev, se je mar
sikomu zavrtelo v glavi, ko je di
van zanihal. Pri vseh dimnikih, 
mimogrede povedano, zelo slabo 
delujejo, so na steni črni potoki 
saj, ki jih pušča za sabo voda, ki 
ob dežju zamaka. Delati v teh 
razmerah ni prijetno in zato tudi 
ni bilo mogoče dolgo dobiti zdrav
nika za delo v ambulanti. Zdrav
niki, ki so nadomestovali obole
lega tovariša, so komaj čakali, 
da so končali z nadomeščanjem, 
posebno še, ker je laže skrbeti za 
3000 prebivalcev, kot pa za 3000 
aktivnih zavarovancev, kjer je 
treba vse zapisati, kar smo ugo
tovili ali predpisali. Vse medicin
ske sestre imajo obolele sklepe, 
nekatere vnetje živcev in oči. Tu 
vztrajajo samo zato, ker so tik 
pred upokojitvijo. Prepričan sem, 
da bomo nove le težko dobili. Do
stop do ambulante je posut z gro
bim drobljencem, tako da si vse 
ženske kvarijo čevlje.

Našteli smo le nekaj težav, ki 
nas tarejo dan za dnem. če bi 
se vanje poglobili, bi našli še mar
sikaj. Stari Rimljani so imeli za
poved »Caveant consules, ne res 
puhlica quid detrimenti capiat«. 
Konzuli naj skrbe, da ne bo drža
va utrpela škode.

Mi pa končajmo s stavkom 
CAVEANT CONSULES NE AE- 
GROTI NOSTRI QUID DETRI
MENTI CAPIANT — Naj skrbi 
odgovorna oblast, da ne bodo 
bolniki utrpeli kaj škode (na svo
jem zdravju!)

Dr. Edo Tepina
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rali prijazen izlet v naše Primor
je. Prebili so 4 dni v Poreču. Po
leg izredno dobreea zabavnega 
t rog rama so si lahko ogledali 
tudi likovno razstavo naših likov
nih samorastnikov. Kaj več o 
tem berite v članku tov. Vidmar
ja.

Na ploščadi osnovne šole Hin
ka Smrekarja smo 25. 4. 75. prvi
krat poslušali pesem naših pev
cev. Zapeli so tri pesmi pod vod
stvom ing. Išvanevskega in s tem 
obogatili program kulturne pri
reditve, ki jo je organizirala kra
jevna skupnost terena Litostroj 
v počastitev 30-letnice osvobodit
ve. Pesem je udeležence navdu
šila in pevci so dobili dostojno 
priznanje in aplavz.

V počastitev 25-letnice usta
novitve litostrojske godbe bo 
22. 5. 75. ob 19. uri v mali dvora
ni hale Tivoli organizirana pro

slava. Sodelovali bodo: Godba Li
tostroj s svojim koncertnim 
programom, folklorna skupina 
»France Marolt« z narodnimi ple
si in ansambel Miha Dolžana z 
narodno zabavno glasbo. Napo
vedovalec bo tov. Andrej Nahti
gal.

Godbeniki bodo nastopili v no
vih uniformah. Na slavnostni ve
čerji jim bodo podeljena pri
znanja in pohvale za dolgoletno 
in prizadevno delo na področju 
kulture.

Med prvomajskimi prazniki so 
za člane celotnega ZPS organizi

♦♦*♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦ 
♦

Dopisujte
v svoje 
glasilo

:::::
♦

::
♦

♦

♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦

Stric Matic delegat
»Tovarišice in tovariši!« je za

čel svoj prvi govor priletni Ma
tic kot delegat velikega delov
nega kolektiva nekje v Ljublja
ni. Pogumno je stal na govor
niškem odru in delil zbrani mno
žici velike obljube, kaj vse je 
predvideno, da se bo in kaj se 
mora zgoditi v času njegovega 
mandata.

Med drugim je povedal tudi 
tole: »Vidim in čutim, da je v 
našem kolektivu še veliko nere
šenih problemov. Naj vam kar 
na kratko povem tiste, ki delov
nega človeka najbolj prizadene
jo. Najprej se ustavimo pri naši 
malici. Tovarišice in tovariši! 
Prehrana je sestavni del skrbi 
za našega delovnega človeka in 
je nujno, da temu vprašanju po
svetimo posebno skrb. To vpra
šanje bomo morali rešiti. Vem 
za predlog, da bi bilo treba vse 
oddelke preskrbeti z enotnim 
redom pri delitvi hrane in 
zmanjšati možnost prehoda za
poslenih iz oddelka v oddelek, 
kar nam znatno povečuje izgu
bo časa.

Povečati moramo tudi skrb za 
higieno in ureditev prostorov. 
Povsod vidimo embalažo naše 
malice v taki podobi, ki nam ni 
ravno v čast. Lončki avtomatov 
so razmetani povsod po tovar
ni. Res je, da bo treba nabaviti 
koše in koške za pospravljanje 
vsega tega, vendar naj bo osnov
na skrb za red skrb na vseh, to

ČLANI ZPS
Letošnje praznovanje majskih 

praznikov je bilo drugačno kot 
prejšnja leta. Praznovali smo jih 
že 30. leto, svobodni in ponosni 
na vso prehojeno pot.

Prvomajske praznike, ki šobili 
nekakšna predpriprava velike 
proslave tridesete obletnice svo
bode, smo v letošnjem letu še 
posebej praznovali. Sindikalna 
organizacija ZPS in našega pod
jetja sta bila glavna organizator
ja izletov za našega delovnega 
človeka.

In kje smo preživeli prve maj
ske dneve?

Sindikalna organizacija je raz
pisala prvo srečanje vseh svojih 
članic v hotelu »Albatros« v Zele
ni Laguni v Poreču. Nepričakova
no velik odziv je dal organizator
jem idejo o tradicionalnem vsa
koletnem prvomajskem srečanju 
v Poreču. Preko 300 članov (od 
tega 150 iz Litostroja) sindikata 
in njihovih svojcev je preživelo 
ob prekrasnem vremenu kar šti
ri dni ob naši prelepi jadranski 
obali. Vsi so si bili enotni, da je 
bilo to več kot navadno srečanje 
ali samo počitek. V Poreču soor
ganizirali medsebojna kulturna 
in športna tekmovanja.

Prvega maja je bila v dvorani 
hotela vzorno pripravljena in 
kvalitetna likovna razstava, na ka
teri so razstavljali slikarji iz Go- 
stola, Kladivarja, Agrostroja, 
Strojnih tovarn Trbovlje in Lito
stroja. še istega dne je imela 
godba na pihala Litostroja svoj 
koncert pred hotelom ter z ži
vahnimi vižami zabavala stalne 
in začasne prebivalce Poreča. 
Nadvse pa nas je presenetil šte
vilčno in kvalitetno bogat meša
ni pevski zbor »Slavček« iz Trbo-

pomeni vsakega posebej. Prav 
tako bo treba storiti tudi s 
krožniki, na katerih strežejo to
pli obrok. Vsak sam naj vrne 
krožnik strežnemu osebju. Tako 
bomo dokazali, da poznamo red 
in da znamo ceniti lepoto svoje
ga okolja.

Drage tovarišice, dragi tovari
ši, razmislite o tem!«

Lepo vas pozdravlja 
delegat Matic

V POREČIJ
velj, ki nam je priredil koncert 
pesmi.

Drugi dan je bil posvečen 
športu. Mlado in staro se je po
merilo v plavanju, kegljanju, stre
ljanju, šahu in namiznem tenisu.

Ob razglasitvi rezultatov so vsi 
udeleženci prejeli tudi praktične 
nagrade.

Naslednja dva dneva sta bila 
prosta. Moramo omeniti, da so 
nas vse večere zabavali veseli 
fantje in prijazna dekleta s svo
jimi instrumenti. Omeniti je po
trebno, da je kraj, v katerem smo 
bivali, presenetil vse navzoče ude
ležence. To je naselje, kjer si 
lahko turist privošči pravo raz
košje v rekreacijskem in zabav
nem pomenu. Lahko si najameš 
vse od jahalnega konja, kolesa 
za eno ali dve osebi, poni motor, 
lahko igraš tenis, namizni tenis, 
se podaš na kegljišče, streljanje, 
sprehode, lahko plavaš in še mar
sikaj drugega.

Vse to je napotilo sindikat 
ZPS, da se je odločil, da postane 
to srečanje za prvomajske praz
nike v Poreču tradicionalno.

Časopis »Litostroj« izhaja me
sečno (s posebnimi prilogami) 
v nakladi 5800 izvodov — Ure
ja ga uredniški odbor — V. d 
glavnega urednika Janez Eli- 
kan — Odgovorni urednik Pa
vel Perko — Tehnični urednik 
Estera Lampič — Telefon ured
ništva 56-021 (h. c.) int. 246 — 
Poštnina plačana v gotovini — 
Rokopisov ne vračamo — Ti
ska ZGP Primorski tisk, Ko
per — TOZD Tiskarna Jadran 
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